



ROYAL CANADIAN HUSSARS ASSOCIATION NON NOBIS SED PATRIAE Spring 2020

FROM THE PRESIDENT



Fellow Hussars, greetings I sincerely hope you are home and safe, there are no words to express the emotions we are all feeling during this time in our lives, like all things I believe that this will pass and we will be stronger for it.

The AGM scheduled for this year will be delayed until this fall. The trip to the tank museum is also delayed until probably 2021. Please stay close to the ones you love, and stay safe.

Regards,

J'espère sincèrement que vous allez tous bien. Je n'ai pas de mot pour exprimer mes émotions envers ce que nous vivons actuellement; comme toute chose, je crois que cette situation fera son temps sous peu. Nous en ressortirons tous plus forts.

L'assemblée annuelle de l'Association sera remise à l'automne prochain. De plus, nous devons aussi reporter notre visite au musée des tanks probablement en 2021. D'ici là, prenez soin de vous et de vos proches.

Steven Barrette

ASSOCIATION CALENDAR

We have suspended all activities until further notice.

REGIMENTAL NEWS

The regiment remains ready and waiting, how many of you have ever heard "hurry up and wait" that's what it is for us now. Many of our soldiers more than 60 are currently part of the 34th TBG (Tactical Brigade Group) they are patiently waiting for orders to move, they are home and safe.



FELLOW HUSSARS,

We are into our second month of social isolation and the global pandemic caused by Covid-19. I, as well as your commanding officer, LCol Funk, hope that this letter finds you and your families to be healthy. Our day staff is working hard to ensure the day to day operations of the regiment run as smoothly as possible. Since we last spoke in March, some of you have accepted to serve your country by signing up for some class C service, kudos to all of you that have accepted, we greatly appreciate your service.

One of the points that is constantly being pushed down the RSM / CWO net is the use of social media, as I have said on many occasions, social media can be a great tool to pass information, but it can also be your worst enemy, especially in times like the ones we are currently living. I ask that you respect the military's code of conduct in regards to what you are posting on your sites. Please refrain from any derogatory comments that could include the military, the federal or provincial governments. I would also incite you to stay away from any conspiracy theories as these can also affect your credibility. If you do feel the urge to post, please ensure your facts are checked and your sources are reliable.

To finish off my communiqué, remember that we are here for you. The CO and I are receiving information daily in regards to our members with in the 34 GBC, but we would also like to hear from you, is there anything we can do to help you? Please feel free to reach out to me, I will share your concerns with the CO and we will try to respond as quickly as possible.



BONJOUR CAMARADES HUSSARS,

Nous entrons dans notre deuxième mois d'isolement social et de pandémie mondiale causée par Covid-19. Moi, ainsi que votre commandant, LCol Funk, espérons que cette lettre vous trouvera, vous et vos familles, en bonne santé. Notre personnel permanent travaille d'arrache-pied pour s'assurer que les opérations quotidiennes du Régiment se déroulent le mieux possible. Depuis notre dernier discours en mars, certains d'entre vous ont accepté de servir votre pays en s'inscrivant à un service de classe C, bravo à tous ceux qui ont accepté, nous apprécions grandement votre service.

L'un des points qui est constamment poussé vers le bas du réseau SMR / ADJUC est l'utilisation des médias sociaux, comme je l'ai dit à plusieurs reprises, les médias sociaux peuvent être un excellent outil pour transmettre des informations, mais ils peuvent aussi être votre pire ennemi, spécialement dans des moments comme ceux que nous vivons actuellement. Je vous demande de respecter le code de conduite militaire en ce qui concerne ce que vous publiez sur vos sites.

1885 SMALLPOX EPIDEMIC

In March 1885, a smallpox epidemic broke out in Montreal, killing nearly 6,000 people before it ran its course. The health authorities made vaccination compulsory in a province where there was a tradition of suspicion about vaccinations. This led to rioting in late-September, and the mayor eventually resorted to calling out the troops. Some 1,340 reservists were mustered, including 40 members of No. 1 Troop of the Montreal Cavalry under Captain McArthur, and issued 10 rounds of ammunition. The reservists paraded through the streets and mounted guard on public buildings. On the evening of 7 October, a crowd numbering about 150 went to the Exhibition Grounds, intending to provoke the troops stationed there. No. 1 Troop of cavalry was posted outside the fence and "challenged the mob," who responded by hurling stones, bricks and so on at the cavalymen. One missile inflicted an ugly cut on Trumpeter Browning's face, while Corporal Drysdale was hit several times on the body. The troops inside the building were alerted, but no further trouble occurred. Source: The Canadian Militia Gazette - October 1885



Veillez-vous abstenir de tout commentaire désobligeant qui pourrait inclure les militaires, les gouvernements fédéral ou provinciaux. Je vous inciterais également à rester à l'écart de toutes les théories de complot, car elles peuvent également affecter votre crédibilité. Si vous ressentez l'envie de poster, veuillez-vous assurer que vos faits sont vérifiés et que vos sources sont fiables.

Pour terminer mon communiqué, n'oubliez pas que nous sommes là pour vous. Le Cmdt et moi recevons quotidiennement des informations concernant nos membres du 34 GBC, mais nous aimerions également avoir de vos nouvelles, pouvons-nous faire quelque chose pour vous aider? N'hésitez pas à me contacter, je partagerai vos préoccupations avec le Cmdt et nous essaierons de répondre le plus rapidement possible.

NON NOBIS SED PATRIAE

CWO O'Donnell, MMM, CD

RSM / SMR Royal Canadian Hussars

ÉPIDÉMIE DE VARIOLE DE 1885

En mars 1885, une épidémie de variole éclate à Montréal, tuant près de 6 000 personnes avant de poursuivre son cours. Les autorités de santé publique ont rendu la vaccination obligatoire dans une province où il y avait une tradition de suspicion concernant les vaccinations. Cela a provoqué des émeutes à la fin du mois de septembre, et le maire a finalement fait appeler au militaire. Quelque 1 340 réservistes ont été rassemblés, dont 40 membres de la troupe no 1 de la cavalerie de Montréal dirigée par le capitaine McArthur. Ils ont reçu chacun 10 cartouches de munitions. Les réservistes ont défilé dans les rues et monté la garde sur les bâtiments publics. Dans la soirée du 7 octobre, une foule d'environ 150 personnes s'est rendue au Parc des Expositions, dans l'intention de provoquer les troupes qui y étaient stationnées. La troupe n ° 1 de cavalerie a été déployée à l'extérieur de la clôture et a "bloquée l'avance de la foule", qui a répondu en lançant des pierres, des briques et ainsi de suite aux cavaliers. Un missile a infligé une vilaine coupure au visage du trompettiste Browning, tandis que le Caporal Drysdale a été touché à plusieurs reprises au corps. Les troupes à l'intérieur du bâtiment ont été alertées, mais aucun autre problème ne s'est produit.

Extract from the book "*Montreal's Cavalry - The History of the Royal Canadian Hussars*" / Extrait parvenant du livre « *La Cavalerie de Montréal - L'histoire du Royal Canadian Hussars* »



MONITORING THE AMERICAN BORDER WITH A ROYAL CANADIAN HUSSAR ASSAULT TROOP

In the summer of 1978, as a young officer, I attended the unit's annual concentration, which was held in and around camp Farnham. As the Royal Canadian Hussars was a reconnaissance unit, our part of the concentration was held in the rolling hills between Farnham and the U.S. border. This was an area that was familiar to our predecessor units who, operated in, and patrolled the area during and between the War of 1812-1814, the Lower Canada Rebellion of 1837-38, the Fenian Raids of 1866 and 1870, and a period of time right up until the First World War.

During the exercise, I was assigned to be troop leader of an assault troop, along with the second-in-command, Master Corporal Donald Pelletier. The troop was a group of about twenty soldiers who had just completed their general military training during a summer course run at the armoury. We were given a large 2½-ton truck and two man-pack radios. Don assumed the role of the driver and I acted as the crew commander. The rest of the troop rode in the back of the truck with all our kit.

While I concentrated on our tactical mission, Don managed the troop. He was their mother, father, teacher, and preacher. He had spent the summer with them, training them to become soldiers. I could see they very much respected him, and he seemed very fond of them. In the troop were two sisters. Their last name sounded like "fudge", and to avoid confusion when their name was called out on administrative parades, the older one was nicknamed "hard" and the younger one was nicknamed "soft." Years later, I met the older one on the street, and she told me how her military experience had helped her in her civilian career. She was a nurse in the operating rooms of a Montreal hospital and had to work under very stressful conditions. She told me that the doctors performing the operation would often start shouting when work had to be completed quickly, something that many of the nurses took personally and found demotivating. She, on the other hand, had experienced being instructed by a military drill NCO, and was not the least bit intimidated. She was able to complete her duties calmly and efficiently, no matter the level of stress.

One night, our squadron commander gave us orders to set up an observation post very close to the border near St-Armand. Our observation post was to overlook a small intersection from which a road extending in a southern direction previously crossed the border. We stopped at a small farm house to ask permission to use their land. While the troop waited outside, we presented ourselves to the front door, and were received with open arms. To my surprise, the owner of the house was a former member of the unit, who had served during the Second World War. He insisted we sit down at his kitchen table and have a brief chat. He then took us outside and helped set up the troop's base in a small pine forest and the observation post behind a stone wall. From there we had a very good view over the crossroads and into the United States. Later, he brought us water

The Trumpeter

and hot chocolate. I was very impressed with his hospitality and his affinity with the unit. I decided on the spot that I wanted to be able to emulate this attitude later in life.

To conclude the story, I can say that it was a long cold night. I slept with a headset on, responding and occasionally sending a radio check. Unlike some of our forefathers, however, we did not experience an invasion or any infiltration attempts that night.

SURVEILLANCE DE LA FRONTIÈRE AMÉRICAINE AVEC UNE TROUPE D'ASSAUT DU ROYAL CANADIAN HUSSARS

À l'été 1978, en tant que jeune officier, j'ai assisté à la concentration annuelle de l'unité, qui s'est tenue dans le camp Farnham et ses environs. Comme le Royal Canadian Hussars était une unité de reconnaissance à l'époque, notre partie de la concentration a eu lieu dans les collines entre Farnham et la frontière américaine. Ce secteur était familier à nos prédécesseurs qui, opérant et patrouillant dans la région pendant et, entre, la guerre de 1812-1814, la rébellion du Bas-Canada de 1837-1838, les raids fenians de 1866 et 1870, et pendant une période allant jusqu'à la Première Guerre mondiale.

Pendant l'exercice, j'ai été nommé chef de troupe d'une troupe d'assaut, en compagnie du commandant adjoint, le caporal-chef Donald Pelletier. La troupe était un groupe d'une vingtaine de soldats qui venaient de terminer leur entraînement militaire général lors d'un cours d'été organisé au manège militaire. On nous a donné un gros camion de 2½ tonnes, et deux radios à dos d'homme. Don a assumé le rôle de conducteur et j'ai agi en tant que commandant d'équipage. Le reste de la troupe est monté à l'arrière du camion avec tout notre équipement.

Pendant que je me concentrais sur notre mission tactique, Don a géré la troupe. Il était leur mère, père, enseignant et prédicateur. Il avait passé l'été avec eux, les entraînant à devenir soldats. Je pouvais voir qu'ils le respectaient beaucoup, et il semblait être très dévoué envers eux. Dans la troupe, il y avait deux sœurs. Leur nom de famille ressemblait à « fudge », et pour éviter toute confusion lorsque leur nom était nommé lors des parades administratives, l'aînée a été surnommée « dur » et la plus jeune était surnommée « doux ». Des années plus tard, j'ai rencontré l'aînée sur la rue et elle m'a raconté comment son expérience militaire l'avait aidée dans sa carrière civile. Elle était infirmière dans un bloc opératoire d'un hôpital à Montréal et a dû travailler dans des conditions très stressantes. Elle m'a dit que les médecins qui y travaillaient commençaient souvent à crier lorsque le travail devait être terminé rapidement, ce que de nombreuses infirmières prenaient personnellement et trouvaient démotivant. Elle, en revanche, avait subi les instructions d'un sous-officier militaire et n'était pas le moins du monde intimidée. Elle a pu accomplir ses tâches calmement et efficacement, peu importe le niveau de stress.

Une nuit, notre commandant d'escadron nous a donné l'ordre d'installer un poste d'observation très près de la frontière près de St-Armand. Notre poste d'observation devait surveiller une petite intersection à partir de



laquelle une route s'étendait dans une direction sud et traversait auparavant la frontière. Nous nous sommes arrêtés devant une petite ferme pour demander la permission d'utiliser le terrain. Pendant que les membres de la troupe attendaient dehors, Nous nous sommes présentés à la porte d'entrée et avons été reçus à bras ouverts. À ma grande surprise, le propriétaire de la maison était un ancien membre de l'unité, qui avait servi pendant la Seconde Guerre mondiale. Il a insisté pour que nous nous asseyions à sa table de cuisine et que nous discussions brièvement. Il nous a ensuite emmenés dehors et a aidé à installer la base de la troupe dans une petite pinède et le poste d'observation derrière un mur de pierre. De là, nous avions une très bonne vue sur le carrefour et aux États-Unis. Plus tard, il nous a apporté de l'eau et du chocolat chaud. J'ai été très impressionné par son hospitalité et son affinité envers les membres de l'unité. J'ai décidé sur le champ que je voulais pouvoir adopter cette attitude plus tard dans ma vie.

Pour conclure l'histoire, je peux dire que ce fut une longue nuit froide. J'ai dormi avec un écouteur de radio, répondant et envoyant parfois des vérifications de réseau. Contrairement à certains de nos ancêtres, cependant, nous n'avons pas subi de tentative d'invasion ou d'infiltration cette nuit-là.

(Submitted by John Chochrane)

75TH ANNIVERSARY OF THE LIBERATION OF THE NETHERLANDS – AS SEEN BY A MEMBER OF THE ROYAL CANADIAN HUSSARS ASSOCIATION

One of the active members of Royal Canadian Hussars Association was present during the liberation of the Netherlands. When the war ended In May 1945, Tony Héту had just been born in The Hague, near the North Sea. Obviously, she was too young to realize what was going on, but from the stories her family later told her, she understood that life was very difficult.

Her father and many other Dutch men were conscripted to dig defensive positions for the Germans. He was the driver for one of these teams. Two weeks prior to Tony's birth, the family house was destroyed and many of their friends perished when a Royal Air Force bombing raid missed its mark and hit the residential quarter of town. The family then lived with friends in the countryside.

The family, and the general population, had very little food. Her older brother, Gerry, once told her that he had been very happy to see food being dropped from airplanes from Scandinavia. That must have been a great relief. In the end, it was the Canadian Army that came and liberated their community.

When Tony was three years old, her family moved to Montreal, with the help of Tony's aunt and uncle.



Tony Héту singing at the Bell Centre with other members of the Royal Canadian Hussars Association during the Black Watch Tattoo in 2017. (Gilbert is on her right)

Her uncle was able to find her father a job at a transportation company in Montreal – this was a requirement before the family was allowed to immigrate to Canada. In Montreal, the family first lived with the aunt and uncle, until Tony's father accumulated enough funds to afford a separate apartment. He eventually got a better-paying job at a construction equipment distributor. Their original plan was to return after five years.

Life in Canada seemed to be good, so despite frequent bouts of homesickness, the family never returned to the Netherlands, except for the occasional vacation. After a normal childhood, Tony met Gilbert Héту, who was a member of the medical corps, and an ambulance driver in her community. Together, they pursued a peaceful life, and through their friendship with Alan Canavan, eventually became members of the Royal Canadian Hussars Association.

Tony believes that the people of the Netherlands will be forever thankful to the Canadian Forces for having helped liberate them in the spring of 1945.



Members of the 7th Recce (17th Duke of York's Royal Canadian Hussars) arriving in Zwolle, Netherlands, during the liberation of the Netherlands in 1945.

RÔLE DU 7TH CANADIAN RECCE REGIMENT AUX PAYS-BAS - 1944-1945

Le printemps 2020 est le 75^e anniversaire de la libération des Pays-Bas. Au cours de la Seconde Guerre mondiale, l'un des prédécesseurs des Royal Canadian Hussars, le 17^e Duke of York's Royal Canadian Hussars, a été mobilisé en tant que le 7th Canadian Recce Regiment et est devenu le régiment de reconnaissance divisionnaire de la 3^e Division d'infanterie canadienne. Après la bataille de France, la 3^e division s'avance en Belgique et aux Pays-Bas. Sa première tâche consistait à chasser l'ennemi des plaines de la rive sud de l'estuaire de l'Escaut, d'où les Allemands bloquaient l'accès maritime au port d'Anvers. Au cours de cette opération, la 7^e reconnaissance a opéré en tant qu'infanterie, car le sol marécageux ne pouvait pas supporter ses véhicules blindés. Une fois que les forces alliées ont eu accès au port, elles ont pu se préparer à l'invasion de l'Allemagne.



Carte du: *Remember No News is Good News*, by Alan Stanley Canavan

Après la bataille de l'Escaut, le 7^e s'avança pour protéger le pont de Nimègue puis hiverner le long de la rivière Waal. Au début février, il s'est déplacé vers l'est avec la 3^e division pour aider à lancer l'assaut contre l'Allemagne. La 3^e division et d'autres divisions canadiennes ont ensuite basculé vers le nord pour libérer les villes et villages de Hollande. À un moment donné, les Canadiens ont dit aux Allemands qu'ils voulaient arrêter les combats et apporter de la nourriture aux Hollandais, qui étaient affamés. Des camions et avions chargés de nourriture ont apporté des tonnes de nourriture. Lorsque les combats ont repris, la division a continué vers le nord. La 7^e reconnaissance a aidé à la libération de Leeuwarden, puis a basculé vers l'ouest pour fermer la digue qui reliait l'est et l'ouest de la Hollande à l'extrémité nord de l'IJsselmeer. Le digue étant bloqué, le 18 avril, les forces allemandes dans le secteur ouest des Pays Bas étaient prises au piège. L'unité a finalement basculé vers l'est en Allemagne où la guerre s'est terminée début mai. Après cela, il passe plusieurs semaines à escorter les soldats allemands hors des Pays-Bas. Pour un compte rendu plus détaillé de ces événements, veuillez consulter le livre intitulé « *Montreal's Cavalry - The History of the Royal Canadian Hussars* » et en français « *La Cavalerie de Montréal - L'histoire du Royal Canadian Hussars* ».

ROLE OF THE 7TH RECONNAISSANCE REGIMENT IN THE NETHERLANDS - 1944-1945

The spring of 2020 is the 75th Anniversary of the Liberation of the Netherlands. During the Second World War, one of the predecessor units of the Royal Canadian Hussars, the 17th Duke of York's Royal Canadian Hussars was mobilised as the 7th Canadian Recce Regiment and became the divisional reconnaissance regiment for the 3rd Canadian Infantry Division. After the battle of France, the 3rd Division moved forward into Belgium and the Netherlands. Its first task was to clear the enemy out of the lowlands on the south shore of the Scheldt Estuary, from where the Germans had been blocking maritime access to the port of Antwerp. During this operation, the 7th Recce operated as infantry as the boggy ground would not support its armoured vehicles. Once the Allied Forces had access to the port, they could prepare for the invasion of Germany.



Maps from: *Remember No News is Good News*, by Alan Stanley Canavan

After the Battle of the Scheldt, the 7th moved forward to protect the Nijmegen Bridge and then to winter along the Waal river. In early February, it moved east with the 3rd Division to help start the assault on Germany. The 3rd and other Canadian Divisions then swung north to liberate the towns and villages of Holland. At some point, the Canadians told the Germans that they wanted to stop fighting and bring in food for the people of Holland, who were starving. Trucks loaded with food, and air drops brought in tons of food. When the fighting resumed, the division continued north. The 7th Recce helped in the liberation of Leeuwarden, then swung west to seal off the causeway that linked eastern and western Holland at the north end of the IJsselmeer. With the causeway blocked, on 18 April, the German forces in Western Holland were trapped. The unit eventually swung east into Germany where the war ended in early May. After that it is spent several weeks escorting the German soldiers out of the Netherlands. For a more detailed account of these events, please consult the book entitled: *Montreal's Cavalry - The History of the Royal Canadian Hussars*.

Sources: Page 324 *The Royal Canadian Armoured Corps - an illustrated history Memoirs of Major John M. Thom, M.B.E 1939-1945*

MEMBERSHIP



Isabelle & Gordon would like to remind you that we are still accepting yearly and life memberships. Please mail payment for one year's membership \$30.00 or lifetime membership \$150.00 payable in the name of "The RCH Association" please complete the information below and forward to;

RCH Association Membership

4185 Cote des Neiges Rd.
Montreal, Qc. H3H 1X2

geewee247@gmail.com or ichatt@hotmail.com

Members Name: _____
Address: _____
Postal Code: _____
Telephone Number: _____
E-Mail address: _____

LAST POST

C'est avec grande tristesse que nous que nous avons appris du décès de Pierre Donais, le vendredi, 27 mars, à l'âge de 60 ans.



Photo de Pierre Donais et de sa conjointe, Renelle Bourdages, lors des retrouvailles des Amis de l'escadron B du Royal Canadian Hussars à St-Hilaire en septembre 2019.

« En tant qu'enfant, Pierre Donais habitait juste en face du poste de police de Beloeil, où nous l'avons engagé pour remplir la machine à liqueur. Sachant que j'avais été dans l'armée, il me posait beaucoup de questions sur ce que nous faisions et les véhicules que nous conduisions. Il était très intéressé par l'armée. En grandissant, je l'ai perdu de vue jusqu'à ce que je le croise un jour alors qu'il portait un béret noir avec l'insigne du 12e Régiment blindé du Canada. Par pure coïncidence, la veille de nos retrouvailles à St-Hilaire, alors que nous nous préparions le terrain, il est venu avec son camion pour couper certains des arbres de notre hôtesse. Il était tellement heureux de revoir les copains de l'armée, que nous l'avons invité à nous rejoindre le lendemain. Lors de la réunion, il m'a informé qu'il avait servi avec le Royal

Canadian Hussars, le 12e Régiment blindé du Canada et le bataillon des services à St-Hubert. Après 20 ans dans les forces, il a pris sa retraite et a créé sa propre entreprise d'entretien et d'abattage d'arbre. » Jim Montgomery (ancien agent policier à Beloeil et ancien membre de l'escadron B du Royal Canadian Hussars à Saint-Hubert) « J'ai servi avec Pierre Donais à l'escadron B du Royal Canadian Hussars à Saint-Hubert avant qu'il nous quitte pour rejoindre le 12e Régiment blindé du Canada à Valcartier. Il était sur mon cours de recrue, à l'époque de Lou Fontaine et Robert Voyer. Nous étions plusieurs qui venaient de Beloeil. Le cours a commencé à l'automne 1975 et s'est terminé en juin 1976 juste avant les jeux olympiques où plusieurs d'entre nous ont eu la chance de supporter en tant que GD (personnes à tous faire) » Suzie Bouchard (ancienne officier militaire de carrière et ancien membre de l'escadron B du Royal Canadian Hussars à Saint-Hubert) « C'est triste de perdre un camarade surtout que je voulais renouer connaissance avec lui après si longtemps. Je vais toujours me rappeler des circonstances qui nous ont permis de nous retrouver. Repose en paix Pierre. » – Michel Abourousse (ancien officier membre de l'escadron B du Royal Canadian Hussars à Saint-Hubert)

ASSOCIATION EXECUTIVE COMMITTEE

- | | |
|--|---|
| Steven Barrette
President
Steven.Barrette@gmail.com | Karl Kramell
1st Vice & PR Association
Karlheinz009@sympatico.ca |
| Mario Hetu
2nd Vice-President
Activités Chairman
htu277@hotmail.com | John Cochrane
Treasurer
John.s.cochrane@videotron.ca |
| George Zoni
Secretary
geochan@videotron.ca | Gordon Weekes
Membership & P.R.
geewee247@gmail.com |
| Isabelle Châtillon
Membership
ichatt@hotmail.com | Donald Greene
Museum Curator
greene_donald@hotmail.com |
| Denis Gilbert
Web Master
denis.gilbert@videotron.ca | Alex Cyr
P.R. Regimental
adjalexcyr@outlook.com |

REGIMENTAL KITSHOP

THE REGIMENTAL KIT SHOP IS OPEN FOR BUSINESS, WE OFFER A VARIETY OF ITEMS, AND ALL CAN BE OBTAINED BY CALLING US AT 514-496-2024 EX: 664-1114

BLAZER CRESTS LAPEL PINS CUFF LINKS



REGIMENTAL BOW TIE AND MUCH MORE.... we have received new Baseball caps and Polo shirts.

